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Ignasi López, cap de seguretat ciutadana dels Mossos d’Esquadra

Fa pocs mesos que els Mossos d’Esquadra 
han començat a patrullar pels nostres carrers. A 
poc a poc, la gent s’ha acostumat a la seva pre
sència, però encara es mantenen un munt de dub
tes entorn la seva implantació. Amb aquesta en
trevista volem que coneixeu més de prop aquest 
nou cos policíac.

Ignasi López. Tot i ser caporal, actualment 
exerceix de cap de seguretat ciutadana de la co
missaria de Santa Coloma. És un càrrec que ha 
d’ocupar un sergent, però provisionalment hi és 
ell fins que quedi confirmada la nova infra- 
estructura.

D’on ve el nom de mossos d’esquadra?
Ve de l’any 1690. Em sembla que som el cos 

policíac més antic d’Espanya i un dels més antics 
d’Europa, si no el més antic. Ve de l’alcalde de 
Valls que va crear un cos militaritzat per protegir 
la població dels bandolers. Se’n deia les esqua
dres de Catalunya. D’aquí en ve el nom de mos
sos d’esquadra.

Com està definit el model policíac català?
És un tema que encara està a debat avui dia, 

però bàsicament està format pel cos de Mossos 
d’Esquadra i la policia local. La policia local s’ocu
pa del municipi i els mossos d’esquadra dels as
sumptes on no arriba aquesta o dels llocs on no 
n’hi hagi. Hi ha uns convenis amb el Departa
ment de Governació perquè nosaltres puguem fer 
les funcions de la policia local als municipis on 
aquesta no hi sigui. Nosaltres tenim una funció 
de complementarietat respecte la policia local. Hi 
ha unes funcions que sempre seguiran essent del 
cos nacional de policia o de la guàrdia civil, són 
unes funcions que abarquen tot l’Estat espanyol.

Quants mossos d’esquadra hi ha a la co
marca de la Selva?

A la banda de litoral n’hi ha entre 140 i 160, 
no ho sé segur. A la part nostra, a la d’interior, ara 
som 100; tot i que a l’estiu s’ha reforçat amb més 
efectius. Depenent de les necessitats s’ha d’ajus
tar el nombre d’efectius.

Quines competències teniu els mossos d’es
quadra?

Les nostres competències són tot el que faci 
referència a la seguretat ciutadana i a l’ordre pú
blic: robatoris, discussions entre persones, esta
fes... Hi ha funcions concretes que s’estan nego
ciant per veure si passaran a ser nostres, com el 
trànsit de vehicles que ara és de la guàrdia civil.

Hi ha altres funcions que mai arribaran a ser nostres 
com poden ser la documentació, els temes de terroris
me, les xarxes de narcotràfïc...

Hi ha diferències entre les vostres actuacions a 
nivell urbà i rural?

Evidentment és el mateix. Qualsevol cosa que passi 
en tot el territori és competència nostra, ja sigui al nu
cli urbà com en una masia aïllada.

Teniu dotacions especials per actuar en àmbits 
rurals?

A Girona hi ha un grup rural encara en estat em
brionari que s’hauria d’anar especialitzant en temes 
d’àmbit rural. Nosaltres a més de vetllar per la segure
tat ciutadana també tenim el paper de policia adminis
trativa, és a dir, també vetllem per temes de cacera, de 
medi ambient...

Les competències dels mossos estan ben defini
des respecte les dels altres cossos policíacs?

En principi sí, el model policíac que s’ha implan
tat a la Selva, com el d’Osona i el Ripollès està basat 
en la substitució dels cossos estatals. El que passem a 
fer nosaltres no ho farà cap altre cos. La presència de 
les casernes de la guàrdia civil depèn exclusivament 
del govern de l’Estat.

A quants municipis de la Selva teniu jurisdic
ció?

Dels 26 municipis de la Selva, des de la central de 
Santa Coloma en cobrim 23, fins i tot Fogars de Tordera 
que és partit judicial d’Arenys de Mar, tot i que qual
sevol diligència de tipus penal s’ha de gestionar als 
Jutjats d’Arenys. Des de Blanes només es cobreix 
Lloret, Tossa i Blanes.

Com afecta el nou model policíac català a Cal
des?

La normativa de la Generalitat és bastant estricta 
per poder mantenir un cos de policia local, es demana 
una formació que suposa unes grans despeses pels ajun
taments. L’opció per part de l’ajuntament és convertir 
el cos de policia local en vigilants.

Per nosaltres és bàsic mantenir bones relacions 
amb les policies locals, perquè som nous en el territori 
i moltes coses no sabem com van. En canvi la policia 
local coneix el territori i la gent, i això és una eina 
bàsica perquè nosaltres puguem actuar eficaçment. No
saltres també podem oferir serveis a la policia local, si 
són pocs per dur a terme alguna actuació, els podem 
enviar més agents. És a dir, ens hem de coordinar el 
màxim possible, ells tenen informació que ens fa falta 
a nosaltres i nosaltres tenim la quantitat de gent que en 
un moment determinat els pot ajudar.

Com pot el ciutadà posar-se en contacte amb 
vosaltres?

El 088 ja ha començat a funcionar a la comarca de 
la Selva com també a Osona i al Ripollès. Des d’aquest 
telèfon, ara per ara, es connecta amb una centraleta 
que hi ha a Girona, l’operador demana d’on prové la 
trucada i directament la desvia cap a nosaltres. Crec 
que la trucada és gratuïta. Amb aquest número fàcil de 
memoritzar es vol facilitar al màxim el seu ús.

Creus que els ciutadans estan ben informats 
sobre les vostres competències?

Relativament, el novembre passat vam començar 
a treballar en una central nova, en un indret nou on la 
majoria de la gent venia de llocs diferents; vulguis o 
no, és molt complicat que el ciutadà tingui plena infor
mació sobre les nostres competències. Tot i que en el 
seu moment es van fer unes xerrades de cara a difon
dre el que veníem a fer, encara la idea d’utilitzar la 
policia per a algun servei d’ajuda al públic com pot ser 
per una farmàcia de guàrdia, per un metge... està poc 
estesa. El que cal fer és anar avançant de mica en mica, 
i que la gent vagi veient el que els podem oferir.

Una bona forma és escriure una revista pel poble,

com feu vosaltres, on s’informa sobre el que fem per
què d’aquesta manera, la gent no tingui cap problema 
a connectar amb nosaltres pel que sigui.

Quines són les principals actuacions que teniu 
a Caldes?

El problema principal de Caldes i altres municipis 
de la comarca és el gran nombre d’urbanitzacions que 
s’utilitzen com a segona residència de caps de setma
na. El que passa és que en un nucli urbà els veïns es 
protegeixen uns als altres, quan senten un soroll es
trany o veuen algun cotxe desconegut ja s’alerten i ens 
avisen. En una urbanització on hi ha poca gent és més 
fàcil cometre algun delicte contra el patrimoni.

També ens trobem amb els problemes típics entre 
veïns, temes que a vegades surten una mica del nostre 
àmbit d’actuació, el que fem és deixar constància del 
que ens diu el ciutadà i en el cas que presenti una de
manda en el jutjat, el jutge ens podrà demanar referèn
cies dels fets.

A Caldes també s’està detectant un increment d’al
darulls i malifetes entre el jovent. No són coses greus, 
però sí que s’han de controlar perquè la convivència 
del poble no es vegi afectada.

El fet que el territori de Caldes sigui tan gran, més 
el fet que nosaltres hàgim de fer incidència tan al nucli 
urbà com a les urbanitzacions, fa que no se’ns vegi 
tant entre la població. Això no vol dir que no hi si
guem.

Després dels mesos de prova, creus que heu es
tat ben acceptats entre la població?

Diria que sí, molt ben acceptats. També sóc cons
cient que una de les coses que la gent ens demana és 
poder parlar amb nosaltres directament per corroborar 
la bona imatge que tenen dels mossos. El senyor alcal
de m’ha tramès aquesta qüestió en diverses ocasions i 
és el nostre compromís apropar-nos al ciutadà perquè 
se senti protegit i ens pugui expressar tots els seus ne
guits.

Com valoraries la vostra feina feta fins ara a la 
Selva?

La valoraria positivament, el servei que oferim és 
prou digne, malgrat que s’ha d’anar insistint i millo
rant. Cal que la gent que quedi a la nostra comissaria 
es vagi assentant al territori, ho vagi coneixent tot i es 
faci la comarca seva i que el model policíac i la nostra 
eficàcia vagi in crescendo. Com més temps fa que es
tàs al territori, més coneixes les zones i persones con
flictives i més eficaç pots ser. El que cal és temps i 
il·lusió que no s’ha de perdre mai.

L’Ignasi López no va voler acabar 1 ’ entrevista sen
se abans fer dos incisos dirigits a tota la població:

Vull afegir que el ciutadà no ha de tenir cap pro
blema en requerir la nostra ajuda, ja sigui trobant un 
dels nostres vehicles pel carrer o trucant-nos. Sovint la 
gent pensa que ens molestarà si ens truca, però no és 
així perquè som un servei públic i estem a la disposi
ció de tothom.

La gent tampoc ha de tenir problemes a denunci
ar encara que hi hagi pocs indicis. La denúncia és 
important perquè en queda constància a les estadísti
ques i nosaltres sabem on hi ha problemes i on hem 
d’incidir. Si la gent no denuncia, per nosaltres és com 
si no hi hagués delicte, se’n diu la xifra negra. Les 
denúncies ordinàries com un robatori a l’interior d’un 
vehicle, a l’interior d’una casa... es poden agafar in 
situ pel mateix patrulla que ve, gràcies a uns tríptics 
que portem. També és important que el ciutadà sàpi
ga que hi ha la possibilitat de fer la denúncia sense 
deixar el nom, si es té por de possibles represàlies per 
part del denunciat.
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